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Klein, machtlos, ressourcenarm – so wirkt das krisengeschüttelte Europa im globalen 
Maßstab. Internationaler Einfluss und Aufmerksamkeit sind im Vergleich dazu – immer 
noch – groß. Das liegt nicht zuletzt an den wichtigen europäischen „Exportgütern“ 
Kultur, Bildung und Wissen. Gut möglich, dass kulturellen Faktoren mehr und mehr 
eine Schlüsselrolle im Wettbewerb um die Weltöffentlichkeit zukommen wird. 

Doch wie positioniert sich Europa und wie positioniert sich Deutschland in diesem 
Wettbewerb? Gibt es schon oder entsteht so etwas wie eine europäische Kulturpolitik? 
Und wird diese Strategie gegenüber aufstrebenden Mächten wie China, Brasilien oder 
Indien aufgehen?

Small, powerless and lacking in resources? This may be how a crisis-stricken Europe looks 

next to emerging global players, however, in terms of international influence and regard, 

Europe is – still – a force to be reckoned with. This fact can be attributed, among other 

things, to the continent’s leading exports: culture, education and expertise. Cultural factors will 

most likely play an increasingly important role in competing for the global public’s attention. 

This raises a number of important questions: How should Europe, and in turn Germany, posi-

tion themselves in this competitive environment? Does Europe have a coherent approach to 

cultural diplomacy? Would this policy be able to hold its own and expand in the face of the 

cultures of rising global actors such as China, Brazil and India?
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